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Współpraca przedszkola z kuratorem sądowym

 

Opracowała: Jagna Niepokólczycka-Gac, pedagog, socjoterapeuta, wieloletni kurator społecznego

sądu rodzinnego i dla nieletnich

 

Podstawa prawna:

 

• Ustawa z dnia 27 lipca 2001 r. o kuratorach sądowych (t.j. Dz.U. z 2014 r. poz. 795 ze zm.),

• Rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z dnia 12 czerwca 2003 r. w sprawie 

szczegółowego sposobu wykonywania uprawnień i obowiązków kuratorów sądowych (t.j. 

Dz.U. z 2014 r. poz. 989 ze zm.). 

 

Dziecko o specjalnych potrzebach edukacyjnych, którego problemy wynikają z zaniedbań lub 

wykluczenia społecznego jego rodziców, wspomagane jest w rozwiązywaniu problemów przez sąd 

rodzinny i dla nieletnich. Pośrednikiem pomiędzy wymiarem sprawiedliwości a społecznością, 

w której wzrasta dziecko, jest kurator sądowy.

 

Kurator zawodowy i społeczny

 

Kurator to pracownik merytoryczny sądu. Może być etatowym lub społecznym pracownikiem 

wymiaru sprawiedliwości. Jego działalność regulują przepisy Ustawy o kuratorach sądowych 

i Rozporządzenia w sprawie szczegółowego sposobu wykonywania uprawnień i obowiązków 

kuratorów sądowych. Kuratorem sądowym może zostać osoba, która:

 

• ma obywatelstwo polskie, 

• ma nienaganną opinię, 

• jest absolwentem wyższej uczelni i otrzymała tytuł magistra, 

• spełnia wymagania zdrowotne, 

• odbyła aplikację kuratorską, 

• zdała egzamin kuratorski. 

 

Przed przystąpieniem do pracy kurator zawodowy składa na ręce prezesa sądu okręgowego 

przysięgę. Jej treść zobowiązuje go do wykonywania obowiązków rzetelnie i zgodnie z prawem, 

kierowania się w pracy dobrem Polski i osób podlegających pieczy. Ponadto w czasie ślubowania 



nowi kuratorzy zobowiązują się do postępowania zgodnie z etyką zawodową, w tym do 

zachowania tajemnicy zawodowej.

 

Jednym z zadań kuratorów zawodowych jest pozyskiwanie i wspieranie w wykonywaniu 

obowiązków kuratorów społecznych, czyli osób, które prowadzą nieodpłatnie mniej 

skomplikowane nadzory. Bardzo często kuratorami społecznymi zostają pedagodzy, którzy 

w przedszkolu z racji pełnionej funkcji zajmują się problemami rodzinnymi i wychowawczymi 

podopiecznych. Jest to bardzo korzystne dla placówki ze względu na dobro dzieci i współpracę 

opartą na wspólnie podejmowanych decyzjach.

 

Obowiązki kuratora zawodowego

 

Wydaje się, że sprawa przekazana do sądu powinna być przez tę instytucję natychmiast rozwiązana.

Odpowiedzialnością taką obciążany jest też kurator sądowy, który jako reprezentant wymiaru 

sprawiedliwości jest z nim utożsamiany. Możliwości sądu są jednak ograniczone przez prawo, 

a przekazywane do niego sprawy bardzo trudne i skomplikowane. Dlatego zasadne jest zapoznanie 

się z uprawnieniami i ograniczeniami, jakie ma kurator sądowy.

 

Jego praca zaczyna się od powierzenia mu przez sąd wykonania wywiadu do sprawy lub – zgodnie 

z orzeczeniem wymiaru sprawiedliwości – obowiązków związanych ze sprawowaniem nadzoru nad

rodziną dziecka, które przejawia zachowania świadczące o zaniedbaniach zarówno w obszarze 

potrzeb fizycznych, jak i emocjonalnych. Jego obowiązkiem jest niezwłoczne zapoznanie się z:

 

• aktami sprawy i innymi źródłami informacji o podopiecznym, 

• przebiegiem dotychczasowych nadzorów, 

• dokumentacją dotyczącą dziecka, którą dotychczas zgromadziło przedszkole, m.in. ze 

sporządzanymi przez pracowników placówki notatkami urzędowymi, frekwencją, pracami 

dziecka, które mogą świadczyć o jego trudnościach. 

 

Następnie kurator nawiązuje kontakt z podopieczną rodziną, nie później jednak niż w ciągu 

siedmiu dni od daty otrzymania prawomocnego orzeczenia. Podczas pierwszego spotkania poucza 

podopiecznych o prawach i obowiązkach, które wynikają z orzeczenia sądu, i omawia z nimi 

sposób, w jaki będzie realizowany nadzór. Swoją pracę kurator opiera na planie współpracy 

z rodziną. Oddziaływania, którymi dysponuje, mają charakter profilaktyczno-resocjalizacyjny 

i opiekuńczo-wychowawczy. Podstawowym zadaniem w trakcie pracy jest wspieranie rodziny 

w wychodzeniu z zachowań dysfunkcyjnych, takich jak przemoc czy uzależnienia, jak również 

w rozwiązaniu trudności życiowych i organizowaniu życia, które sprzyja prawidłowemu rozwojowi

wychowywanego w niej dziecka. Co ważne dla pracowników placówki, do której uczęszcza 

dziecko, obowiązkiem kuratora wynikającym z prawa jest prowadzenie nadzoru również poprzez 

zbieranie informacji m.in. w przedszkolu, do którego uczęszcza maluch.

 

Kurator w swojej pracy z podopiecznymi ma obowiązek współdziałać z organizacjami, 



Aby czytać dalej, potrzebujesz pełnego dostępu.
Przeglądaj wszystkie materiały w ramach abonamentu lub prenumeraty.

Korzyści:

• nielimitowany dostęp do treści,
• aktualizacje materiałów w niezbędnikach, nawet do 2 razy w tygodniu,
• e-czasopisma w nowej, wygodnej formie,
• dodatkowe materiały i wzory dokumentów do pobrania,
• dostęp do porad cenionych ekspertów i praktyków,
• zniżki na kolejne produkty, szkolenia i webinary

i znacznie więcej…

Zamów na: www.oficynamm.pl
lub skontaktuj się z nami: 800 702 902, bok@oficynamm.pl


